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a r m a n m e l i . i r وقتي براي ديده شدن »وطن دوستي« را هم كنار  
مي گذاري...

شرمبرتواحمدينژاد!
 چرا تمام دستگاه هاي امنيتي و ناظر، نسبت 
به وقاحت و پرده دري اين فرد، هيچ واكنشي 

نشان نمي دهند؟ واقعا چرا؟

گفت وگــو
سيد محمود ميرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«:          

منتظرمعجزهازدولتنیستیم
    اجماع ملی در تصميمات مهم همدلی جامعه را به همراه دارد
   انتصاب ها بر مبنای ملاک های علمی و تخصصی نيست

این آقا به عنوان رئیس جمهوری سابق ایران 
گویی متوجه جایگاه خود نیست و در ترکیه، 
رو در روی مجری تجزیه طلب و فراری نشسته 
و در کمال وقاحت از ملت ایران بد می گوید! تا 
امروز همه در برابر خود نمایی های دیوانه وار آقای 
احمدی نژاد سکوت پیشه کرده اند از نهادهای 
امنیتی گرفته تا تحلیلگران و مردم، بالاخره 
کیست که نداند سراسر وجود او را عقده دیده 
شدن فرا گرفته و هر دمی به بهانه ای خودش 
را به تیتر اخبار تبدیل می کند. حالا اما داستان 
متفاوت است، این آقا به عنوان رئیس جمهوری 
سابق ایران گویی متوجه جایگاه خود نیست 
و در سفری به ترکیه که اصلا معلوم نیست با 
چه هدفی صورت گرفته رو در روی مجری 
تجزیه طلب و فراری نشسته و در کمال وقاحت 
از ملت ایران بد می گوید! اگر آقای احمدی نژاد و 
کسانی که وی از آنها خط می گیرند نمی دانند، 
من به آنها می گویم که مجری این برنامه 
شخصی به نام طاها کرمانی است که در سال 
94 به همراه دوستش پرچم ایران را در مقابل 
دانشگاه علمی کاربردی تبریز به آتش کشیدند. 
این فرد چندی بعد به ترکیه گریخت و حالا در 
لباس مثلا روزنامه نگار برای ارباب پان ترک ها دم 
تکانی می کند. حالا اگر احمدی نژاد بدون اینکه 
این آقا را بشناسد مقابل دوربین اش نشسته است 
که وای به حال ما و اگر می دانسته و باز نشسته 
که به نظر هم محتمل تر می رسد وای بر ایشان! 
احمدی نژاد در پاسخ به سوال مجری در مورد 
اقدامات ایران در سوریه صراحتا ایران را یکی از 
عوامل بدبختی سوریه و آوارگی مردم می داند، 
انگار نه انگار که ترکیه همیشه مامن اصلی 
تروریست های تکفیری سوری بوده و هست! در 
ادامه گفت وگو نیز مجری که به شدت از خطاب 
کردن جمهوری آذربایجان به باکو ناراحت است 
این ناراحتی را با آقای احمدی نژاد در میان 
می گذارد و وی نیز به مجری دلداری می دهد و 
می گوید که این جریان در ایران عددی نیستند! 
مجری در قسمتی دیگر نیز از واکنش رسانه های 
ایران نسبت به اظهارات ضد ایرانی علی اف و 
اردوغان گلایه می کند و آقای احمدی نژاد در 
سکوتی کامل آن را تایید می کند آن هم بدون 
اینکه هیچ اشاره ای به تحریکات این دو داشته 
باشد! واقعا شرم بر شما آقای احمدی نژاد که 
روزی رئیس جمهور این کشور بودید و حالا 
این چنین وقیحانه برای دیده شدن دست به 
هر کاری می زنید، حرفتان در داخل که خریدار 
ندارد به همین خاطر رو به روی دوربین امثال 
این تجزیه طلب و امثال کاملیا انتخابی فر وابسته 
به سعودی می نشینید! کار را به جایی رسانده 
که او نه تنها در داخل ایران، بلکه برای قرار 
گرفتن در کانون توجهات؛ پا را فراتر گذاشته و 
به جذب مخاطب در آنسوی مرزها می اندیشد. 
او این روزها راحت تر از قبل به خارج از کشور 
سفر می کند، امارات و ترکیه دو مقصد سفرهای 
خارجی او طی چندماه اخیر بوده اند. سفرهایی 
که امیری فر از چهره هایی که زمانی در دولت او 
سابقه حضور داشته معتقد است باید از سوی 
نهادهای امنیتی و اطلاعاتی مورد بررسی قرار 
گیرد تا مشخص شود هزینه های آن از کجا 
تامین می شود. جواد آرین منش، فعال سیاسی 
اصولگرا اما نظر دیگری دارد و معتقد است؛ 
در جامعه ای که ادعای دموکراسی دارد، نباید 
رفتارهای شخصی یک فرد سیاسی مورد حمله 
و قضاوت قرار بگیرد. البته او نیز معتقد است 
احمدی نژاد رفتارهای نابهنجار زیادی تا کنون 
انجام داده، اما با همه این تفاسیر نیز می توان 
از تجارب ۸ ساله حضور او در جایگاه ریاست 
جمهوری و حضور مستمر در مجمع تشخیص 

مصلحت نظام بهره گرفت.
 رئيس جمهور متهم می شود

جواد آرین منش فعال سیاسی و نماینده 
پیشین پارلمان در خصوص اقدامات جدید 
محمود احمدی نژاد در فضـــای سیاســـی 
- رسانه ای، از سفرهای خارجی تا مصاحبه های 
جنجالی اش، اظهار داشت: در کشـــــورهای 
پیشرفته برای رؤسای جمهور پس از پایان 
دوران مسئولیت یک جایگاه مشخص در شان 
و شخصیت فردی که زمانی رئیس دولت بوده، 
در نظر می گیرند. وی ادامه داد: گاهی مشاهده 
جمهوری  رؤسای  ظرفیت  از  که  می شود 
سابق علاوه بر مسائل داخلی، در اجلاس های 
بین المللی نیز به عنوان سفیر و نماینده آن 
کشور نیز استفاده می شود. اما متاسفانه در ایران 
وقتی که فرد مسئولیت ریاست جمهوری را به 
پایان می رساند، در جایگاه متهم قرار می گیرد 
و تبدیل به فردی می شود که باید مورد غضب 
قرار بگیرد. آرین منش با تشریح اقداماتی که 
ضد رؤسای جمهور پیشین در ایران انجام 
می شود، عنوان داشت: شاهد هستیم رسانه ملی 
حتی تصویری از روزگار رؤسای جمهور پیشین 
به نمایش نمی گذارد. علاوه بر این نه تنها از 
ظرفیت این افراد در بخش های مختلف استفاده 
نمی شود، بلکه از آنها تصویری مخابره می شود 
که انگار در جایگاه »اپوزیسیون« قرار دارند. 
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در 
خصوص وضعیت محمود احمدی نژاد پس از 
دوران ریاست جمهوری، گفت: اتفاقی که درباره 
احمدی نژاد رخ داد این بود که هیچ تصویری از او 
دیگر از طریق رسانه های حاکمیتی پخش نشد 
و علاوه بر آن او در دو انتخابات ریاست جمهوری 

نتوانست تأیید صلاحیت شود

گــــزارش

آرمان ملی- مطهره شفيعی: دختر سیداحمد علم الهدی تمایل 
دارد کتابی را منتشر کند که به گفته خودش مشابه کتاب همسر اوباما 
است. جمیله علم الهدی گفته است: »به نظر می رسد ما در مساله 
زنان خیلی کم کاری داریم. چند روز پیش کتابی مربوط به همسر 
رئیس جمهور آمریکا را به من دادند که در ایران ۳۷بار ترجمه شده و 
هر بار با تیراژ بالا منتشر شده است. عنوان کتاب میشل رویای دختر 
آمریکایی است. از من خواستند مشابه این کتاب را بنویسم. کتاب را 
خواندم خیلی قشنگ و جذاب و تاثیرگذار بود. حتی بخش هایی از آن 
را به رئیس جمهور نشان دادم و ایشان گفتند کتاب نوشتن شما در این 
زمینه کار درستی است.« مختصات کتاب مورد اشاره خانم علم الهدی 
چنین است: »کتاب »شدن« اثر میشل اوباما همسر رئیس جمهور 
اسبق آمریکا یعنی باراک حسین اوباما در سال ۲۰۱۸ منتشر شد و در 
مدت ۱۵روز دو میلیون نسخه در آمریکا و کانادا فروش داشت و همین 
باعث شد به پرفروش ترین کتاب سال آمریکا تبدیل شود. میشل اوباما 
با استفاده از شیوه های روایی و عمیق خواننده را به دنیای خود دعوت 
می کند و تجربیاتی را بیان می کند که شخصیت او را از دوران کودکی 
در منطقه ای فقیرنشین در شیکاگو تا زمانی که به بانوی اول آمریکا 
نائل گردید، شکل می دهد. این کتاب شرحی است از موفقیت ها 
و ناکامی های او در زندگی شخصی و عمومی. او در این کتاب به 
مشکلات ازدواجش ازجمله سقط جنین اشاره می کند و می گوید 
چگونه پس از دو بار بارداریِ ناکام، عاقبت، با لقاح مصنوعی موفق شد 
بچه دار شود. کتاب »شدن« به ۲4 زبان در کشورهای مختلف جهان 

منتشر شد و هنوز طرفداران زیادی در جهان و به ویژه ایران دارد.«
 جذاب است اما نکته جديدی نداشت!

نکته قابل تامل آنجاست که او نظر ثابتی درباره کتاب میشل 
ندارد چنانکه در بخش نخست اظهاراتش کتاب شدن را جذاب و 

تاثیر گذار می خواند اما در ادامه می گوید: »بعید می دانم یک نفر این 
کتاب را نوشته باشد و تیم متخصص درگیر آن بوده اند. کتاب برای 
دختران جهان الگوسازی می کرد. الگوی او الگوی سیندرلا است. 
دختری معمولی از زندگی معمولی حرکت می کند و به بالاترین 
مقام دنیوی می رسد. از جهت الگوی زنانگی چیز جدیدی نداشت 
اما امروزی و اثرگذار نوشته شده بود. وی ادامه داد: اما رویای دختر 
ایرانی چیست؟ آیا رویای دختر ایرانی چنین چیزی است که من 
بر اساس آن زندگینامه خود را بنویسم؟ وقتی به زندگی همسران 
مدافع حرم نگاه می کنیم، می بینم رویای دختر ایرانی این نیست و 
کسانی دیگر باید این کتاب را بنویسند. بزرگ ترین دستاورد انقلاب 
اسلامی شهادت طلبی است. شهید شدن، ممکن است ناشی از ضعف 
سیستم های امنیت باشد. اما بزرگ ترین دستآورد، آرزوی شهید 
شدن است. کسانی که می توانند دست به قلم شوند رویای دختر 

ایرانی را بنویسند.»
 محتوای كتاب علم الهدی؟

جمیله علم الهدی دارای مدرک دکتری فلسفه تعلیم و تربیت 
اسلامی از دانشگاه تربیت مدرس و عضو هیأت علمی دانشکده علوم 
تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید بهشتی است که سابقه تدریس در 
دانشگاه های شهید بهشتی، امام صادق )علیه السلام(، علامه طباطبائی 
و تربیت معلم و عناوینی چون مدیر پژوهشی برگزیده در سال ۱۳۸۷، 
مؤلف پایان نامه برتر در سال ۱۳۸۲ با عنوان »تبیین ماهیت تعلیم و 
تربیت اسلامی و دلالت های آن در برنامه درسی )رساله دکتری(«، 
مدیر مؤسسه پژوهشی برتر در سال ۱۳۸۸ )جشنواره فارابی(، مجری 
اصلی طرح پژوهشی برتر استان تهران در سال ۱۳۸۸ با عنوان فلسفه 
تعلیم و تربیت رسمی از دیدگاه اسلامی و نویسنده کتاب برگزیده سال 
۱۳۸۸ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با عنوان »نظریه اسلامی تعلیم 

و تربیت« را در سوابق آموزشی و پژوهشی خود دارد. وی در حال حاضر 
رئیس پژوهشکده خانواده دانشگاه شهید بهشتی است. با جست وجوی 
نام او در جست وجوگرها این نتیجه به دست می آید که تاکنون دو کتاب 
به نام های »نظریه اسلامی تعلیم و تربیت« و »نظریه اسلامی رشد 
انسان« از او منتشر شده است. حالا هم می خواهد با الهام از میشل 
اوباما کتابی را منتشر کند که ظاهرا خاطراتش از زمانی خواهد بود که 
پدرش به تربیت اسلامی او و دیگر فرزندان خانواده پرداخت و مسیری 
را روایت می کند که به ازدواجش با سیدابراهیم رئیسی منتهی شد. او 
احتمالا در این کتاب ذکر خواهد کرد که چگونه و بدون هیچ آمادگی 

قبلی لقب همسر رئیس جمهور را دریافت کرد!
 هديه كريسمس چی بديم حالا؟

ابهاماتی درباره اظهارات اخیر جمیله علم الهدی درباره انتشار 
کتاب وجود دارد. اگر قرار است همان طور که خودش اشاره کرده، 
کتابی مشابه کتاب میشل اوباما منتشر کند که بر اساس اظهارات 
خودش با رویکرد سیندرلایی خواهد بود یعنی از زندگی در طبقه 
پایین جامعه تا رسیدن به اوج را روایت خواهد کرد. او در بخش 
دیگری از مصاحبه اخیرش عنوان کرده که »در کریسمس به برخی 
از زنان با هماهنگی وزارت خارجه نامه نوشته و بر موضوعات معنوی 
مشترک اشاره کرده بودم و گفته بودم لازم است در جهان امروز زنان 
فکر جدیدی ارائه دهند. گفتند تعدادی از اینها می خواهند به ایران 
بیایند و با شما ملاقات کنند. مانده بودم چه به آنها هدیه بدهم. درسفر 
رئیس جمهور هم مانده بودیم چه هدیه معنوی به روسیه ببریم. 
گفتم آیا چهل حدیث درباره زنان داریم؟ گفتند نه. گفتم کتابی 
که بتواند صد زن برتر اسلام را معرفی کند داریم؟ گفتند نه. صد 
روز دیگر همسر رئیس جمهور زیمباوه قرار است بیاید و کتابی که 
بتواند از زبان معصومان یا قرآن در این حوزه باشد نداریم.« به اعتقاد 
برخی دلواپسان، واژه کریسمس در تضاد با  فرهنگ ایرانی و اسلامی 
است و نباید در ایران در اندیشه مورد توجه قرار دادن این ایام بود اما 
جمیله علم الهدی دغدغه هدیه هایی را دارد که در این روز باید اهدا 
کند. انتقادات او به این نتیجه رسید که باید کتاب هایی نوشته شود 
که احتمالا یکی از آنها کتابی است که با الگوبرداری از میشل اوباما 

منتشر خواهد کرد!

شکستن قفل رابطه با آمريکا با كتاب همسر رئيس جمهور 

بعد از میشل، »شدن «  دیگری هم در راه است!
 »هديه كريسمس« دغدغه دختر علم الهدی

حضور زنان در ورزشگاه موضوعی است که تا به امروز 
راهکاری برای آن ارائه نشده است. نکته قابل تامل اینجاست 
که برخی در مصاحبه تاکید می کنند حضور در ورزشگاه حق 
زنان است و برخی دیگر مانند امام جمعه مشهد که پذیرای 
حضور زنان در ورزشگاه نیستند و راهکار ارائه می کنند. آیت ا... 
علم الهدی روز گذشته بیان داشت: اینکه می گویند فیفا مجبور 
کرده است زنان باید برای تماشای بازی فوتبال شرکت کنند؛ 
شیطنت های افراد بی دین و ضدانقلاب خارج نشین است که 
فیفا را تحریک کردند وگرنه فیفا به این کارها کار نداشت، حال 
زنان از تماشای فوتبال محروم باشند و تنها به تلویزیون اکتفا 
کنند؟ این نظام، نظام اسلامی است و مسئولان فوتبال بیایند 
در ورزشگاه ها مکان هایی را مخصوص بانوان فراهم کنند 
که صیانت داشته باشند و از هیجان او یک مرد هوس ران و 
چشم چران سوءاستفاده نکند. زنان را باید صیانت کرد چه 
مانعی دارد از ورزشگاه فوتبال را ببیند اما باید از او صیانت شود.

اصولگرایان از هم اکنون در فکر حاشیه سازی هستند تا به هر 
نحوی مانع ورود اصلاح طلبان به انتخابات مجلس دوازدهم شوند 
اما غافل هستند که رقیب آنها فرصت شناس است و در زمان 
لازم اقدام به ارائه برنامه برای حضور در انتخابات می کند. دیروز 
معاون حزب اتحاد درباره اینکه آیا این حزب اتحاد برنامه ای برای 
انتخابات ۲۰4۱ شروع کرده یا خیر، گفت: ما در حال حاضر باید 
ببینیم، جمع بندی مجموعه دفتر سیاسی حزب در ارتباط با 
شرایط سیاسی کشور چیست. ما برای انتخابات ۲۰4۱ هنوز 
فرصت داریم. ابتدا باید تحلیل ها را متوازن کنیم و بعد متناسب 
با راهکارهایی که ارکان مختلف حزب ارائه می دهند، مواضع 
خودمان را روشن خواهیم کرد. حسین نورانی نژاد درباره برنامه 
حزب اتحاد در پوشش جبهه اصلاحات هم گفت: طبیعتا 
ارتباط مان را با جبهه اصلاحات به عنوانی عضوی از این مجموعه 
داریم تا ببینیم در آینده چه روندی طی می شود. الان در 
مرحله ای هستیم که باید فعالیت های درون حزبی را جلو ببریم.

در هر دولتی مواضع مختلف و احیانا متضادی دارند و فراموش 
می کنند خودشان روزی در راس وزارت خارجه بودند مانند 
منوچهر متکی که در زمان احمدی نژاد رسیدن به توافق را 
در دستور کار نداشت. در دوره روحانی تلاش های تیم مذاکره 
کننده را بی فایده می دانست اما اکنون فضا به نحوی است که 
باید گذشته را فراموش کند و بگوید: »می توان به لغو تحریم ها 
امیدوار بود« مذاکرات امروز از موضعی همراه با مناعت طبع 
در حال پیشروی است، البته دو نتیجه قابل پیش بینی همواره 
مطرح است که یا به نتیجه خواهد رسید و یا نخواهد رسید ولی 
شرایط امروز منطقه و بین الملل از جمله شرایط داخلی متزلزل 
دولت بایدن در آمریکا بیانگر این است که در صورت یکپارچگی 
احزاب و تشکل های سیاسی در ایران و تاکید آنها بر حق مسلم 
ایران برای غنی سازی صلح آمیز هسته ای می توان به لغو تحریم ها 
نیز امیدوار بود. وی گفت: امروز مذاکرات در فضای متفاوتی در 

جریان است.

آرمان ملی- حميد شجاعی: دولت سیزدهم 
و پیش از آن مجلس یازدهم با وعده های اقتصادی 
و معیشتی روی کارآمدند و چنان وعده دادند 
که گویی پس از دولت روحانی و مجلس دهم 
درهای گشایش و رفاه بر روی جامعه گشوده 
خواهد شد. اما هر چه جلوتر رفتیم این مساله 
بیشتر نمایان شد که برخی از وعده ها صرفا در 
حد شعار بوده و حرکتی در خصوص تغییر در 
آن حوزه در حد مطلوب صورت نخواهد گرفت. 
چنانکه امروز با گذشت یک سال و اندی از روی 
کارآمدن مجلس وعده های اقتصادی در عمل 
جای خود را به مسائلی داده اند که شاید برای 
مردم از اهمیت چندانی برخوردار نباشد. گرچه 
گفته می شود دولت هنوز چند ماهی است روی 
کارآمده و باید زمان بگذرد تا نسبت به عملکرد 
دولت قضاوت شود. اما می توان نارضایتی های 
مردم را در عملکرد ۵ ماهه اقتصادی دولت نیز 
مشاهده کرد. چنانکه مراجع تقلید نیز در این 
خصوص اظهاراتی داشته اند. در همین خصوص 
نیز پنج شنبه گذشته صالح آبادی رئیس کل 
بانک مرکزی به دیدار مراجع تقلید آیات عظام 
جوادی آملی، نوری همدانی و سبحانی رفت و این 
مراجع با اشاره به شرایط اقتصادی جامعه نکاتی 

را با رئیس بانک مرکزی مطرح کردند. 
 لزوم برداشتن گام موثر در جهت تغيير 
معیشتی  و  اقتصادی  شرایط  به  نگاهی 
جامعه به وضوح نشان می دهد که امروز مردم 
در چه وضعیتی زندگی کرده و گذران عمر 

می کنند. آنچه مسلم است فشارهای اقتصادی 
در حوزه های مختلف چنان به مردم فشار آورده 
که بعضا حتی خرید برخی مایحتاج ضروری 
و کالاهای اساسی که شاید جزو خرید روزانه 
و معیشتی جامعه باشد نیز برای مردم سخت 
شود و وضع بغرنجی را برای آنها پدید آورد. 
این در حالی است که قرار بود با تغییر دولت 
و روی کارآمدن دولت سیزدهم و با توجه به 
وعده های داده شده شرایط به لحاظ اقتصادی 
اصلاح شده و بهبود یابد و آنطور که گفته شده 
تغییر به نفع مردم زخ دهد. اما با وجود اینکه 
بیش از ۵ ماه از روی کارآمدن دولت می گذرد 
شاهدیم که نه تنها بهبودی در وضع معیشتی 
مردم اتفاق نیفتاده بلکه شرایط در حوزه های 
مختلف بدتر هم شده است. چنانکه صرفا کافی 
است نگاهی به قیمت اجناس و کالاهای مصرفی 
بیندازیم تا کاملا مشخص شود که وضعیت از 
چه قرار است. این در شرایطی است که حتی 
مجلس یازدهم نیز که مجلس همراه دولت است 
صدایش در خصوص وضعیت اقتصادی و عملکرد 
برخی وزرای دولت در آمده و هر از چندی آنها 
را به صحن مجلس فرامی خوانند و حتی از 
استیضاح برخی وزرا سخن به میان می آورند. 
گرچه بسیاری از کارشناسان امر بروز چنین 
شرایطی را ناشی از تاثیر دو مساله تحریم های 
ظالمانه و ناکارآمدی ها و عملکردهای ناموفق 
دانسته اند. با این وجود امیدواری ها برای لغو 
تحریم ها همچنان وجود دارد و اخباری هم از 

وین و مذاکرات احیای برجام می رسد از احتمال 
توافق خبر می دهد. کارکردهای ناموفق را نیز 
می توان با تغییر نفرات و روی کارآوردن افراد 
متخصص، متعهد و با تجربه چاره کرد. با این 
حال نباید از این مهم به راحتی عبور کرد که 
حال مردم خوب نیست و وضع اقتصادی و 
گرانی  های لجام گسیخته در بازارهای مختلف 
به ویژه کالاهای مصرفی موجبات نارضایتی شان 
را فراهم آورده است. چه اینکه اخبار جسته 
و گریخته از دادگاهای مفاسد اقتصادی و 
اختلاس ها نیز بر این موضع دامن زده است. 
لذا به نظر می رسد برای آنکه شرایط عوض 
شود و به واقع تغییر به نفع مردم رقم بخورد باید 
اقدمات و گام های مفید و موثری در جهت توازن 
دربازارهای مختلف مالی و همچنین کاهش 
قیمت  ها برداشته شود تا در نتیجه شاهد میزانی 
از رضایتمندی در جامعه باشیم. اگر چنین نشود 
ممکن است که ابعاد نارضایتی ها بیشتر شده و 
کار برای دولت سخت تر شود. پس باید تا شرایط 

بدتر نشده امروز به فکر حل مشکلات بود. 
  اختلاس های ميلياردی 

پنج شنبه بود که علی صالح آبادی رئیس کل 
بانک مرکزی در سفری یک روزه به قم رفت و با 
مراجع عظام تقلید دیدار و گفت و کرد که در 
این دیدارها هریک از مراجع با اشاره به شرایط 
جامعه و وضع معیشتی مردم در خصوص عملکرد 
اقتصادی دولت و کارکرد بانک مرکزی خطاب به 
رئیس بانک مرکزی سخنانی را ابراز کردند. در 

این راستا یک مرجع تقلید شیعه اظهار داشت: 
از نظر فلسفه و کلام، اصول اعتقادی، اصل اول 
است، اما از نظر جامعه شناسی، اقتصاد حرف 
اول را می زند. در اسلام، از »مال« به ستون فقرات 
یک ملت تعبیر شده، چرا که گاهی مشکلات 
اقتصادی باعث می شود حتی یک حکومت بزرگ 
سقوط کند. آیت ا... جوادی آملی گفت: در بیان 
قرآن کریم، »مال« عامل قیام یک ملت است اگر 
ملت بخواهد بایستد باید جیبش پر باشد، فقیر 
به معنای ندار نیست! بلکه کسی است که ستون 
فقراتش شکسته است، کسی که ستون فقراتش 
شکسته است حرف شنوی از حکومت ندارد. وی 
تاکید کرد: بانک  مرکزی وظیفه بسیار سنگینی 
دارد، از کارهای اصلی بانک مرکزی این باشد 
که دست قانون دانانی که قانون را دور می زنند 
از ذخایر بانک مرکزی کوتاه کند؛ اختلاس های 
میلیاردی از افراد عادی ساخته نیست، این 
اختلاس ها با قلم افراد صورت می گیرد نه با زور 
اسلحه. لذا در خصوص اختلاس های صورت 
گرفته نیز، بررسی و آسیب شناسی شود که 
چگونه افرادی توانستند حق را باطل کنند و 
اختلاس صورت بگیرد. مرجع تقلید شیعیان ابراز 
داشت: بر همگان واجب است که این مملکت 
را با کرامت اداره کنند و راه آن رونق تولید و 

اشتغال است. 
  مهم ترين وظيفه بانک ها

یک مرجع عظام تقلید در دیدار رئیس کل 
بانک مرکزی با تاکید بر ضرورت بانکداری بدون 
ربا اظهار داشت: نگاه اسلام به مسائل اقتصادی 
بر حول محور تولید و اشتغال است، تقویت بنیه 
اقتصادی و خودکفایی کشور تنها در سایه رشد 
و شکوفایی صنعت، تجارت و کشاورزی ممکن 
است از این رو لازم است به این موضوعات توجه 
.. نوری همدانی  . ویژه ای داشته باشید. آیت  ا
 یکی از مهم ترین وظایف بانک ها را رونق بخشی 
به صنعت و تولید دانست و گفت: مشی اول 
بانک ها سپردن سرمایه به دست افراد با تجربه 
و متعهدی باشد که با ایجاد زمینه های تولید، 
کار آفرینی و اشتغالزایی به وجود بیاورند تا هم 
وضعیت معیشت مردم بهتر شود و هم سبب 
رشد اقتصادی کشور شود. وی در ادامه به بیان 
مشکلات اقتصادی موجود در جامعه پرداخت 
و با انتقاد از کاهش ارزش پول ملی کشور بیان 
کرد: امروز باید تدابیری اندیشیده شود تا بتوانیم 
این خلأ را جبران کنیم؛ ارزش پول ملی ما در 
مقایسه با بسیاری از کشورهای پایین است، ما 
باید اشکالات موجود در این زمینه را رفع کنیم. 
زمانی با ۳۰ هزار تومان می شد خانه خرید، اما 

الان یک کیلو میوه هم نمی دهند.
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آرمان ملی- سهيل ثابت: دولت 
سیزدهم ۵ ماهی می شود که روی کارآمده 
و از همان ابتدا نیز مبنای یکی از شعارهای 
خود را تغییر به نفع مردم قرار دادند. با این 
حال نگاه به عملکرد دستگاه های مختلف 
زیرمجموعه دولت طی این ماه ها نشانی از 
تغییر نداشته و به قرائت برخی شرایط بغرنج تر از گذشته نیز شده 
و باید تدبیری مناسب صورت گیرد تا جامعه از شرایط نامطلوب 
خارج و به سمت شرایط مطلوب برود که این عزیمت نیز جز با 
تصمیمات و عملکردهای درست امکان پذیر نخواهد بود. در 
این راستا برای بررسی عملکردهای دولت، بحران های جامعه، 
وضع معیشتی جامعه و انتصاب ها در دولت، »آرمان ملی« با سید 
محمود میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو سابق شورای 

شهر تهران به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
 شرايط جامعه را در حوزه های مختلف به ويژه در حوزه 
اقتصادی و معيشتی مردم با وجود گذشت 6 ماه از روی كار 

آمدن دولت چگونه ارزيابی می كنيد؟
مسائل اقتصادی کشور خیلی عمیق، گسترده و پر دامنه 
است. یک تقسیم بندی وجود دارد که معتقد است مسائل کشور 
به فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، امنیتی، داخلی 
و خارجی تقسیم می شود. ولی امروز وقتی مسائل کشور را 
ملاحظه می کنیم که با ۷ ابرچالش در کشور مواجه هستیم. 
نخست مساله خشکسالی و بحران آب که مساله شرق کشور، 
هیرمند، مسائل ترکیه و عراق را در بر می گیرد و می بینیم که 
حتی مساله خشکسالی فراتر از صرف آب است. اما شاهدیم که 
به جهت عدم برنامه ریزی و اقدام مناسب بین استان ها و بخش های 
مختلف اختلاف نظرهایی در خصوص انتقال بین حوزه ای وجود 
دارد. لذا وقتی گفته می شود مساله اقتصاد و تورم شاهد اختلاف 
نظرهای طولانی هستیم. آسیب های اجتماعی دومین ابر چالش 
قابل طرح است که دیدگاه های متعدد و متفاوتی در خصوص آن 
مطرح می شود. از طرفی در بحث بانکداری می بینید که امروز 
این صندوق ها و اقداماتی که صورت می گیرد باعث شده تا علما و 
مراجع نیز نسبت به عملکرد آنها سخن بگویند. چنانکه بانک  های 
غربی که آنها را ربوی می خوانند سودشان به صفر رسیده اما 
می بینید که در کشورمان سود بانکی چه جایگاهی دارد. در 
بقیه قضایا نیز مراتب به همین گونه است. مثلا در - حوزه تحریم 
سال هاست که اصولگرایان اصلاح طلبان را متهم می کنند که بانی 
تحریم هستند. ما هم می گوییم که شما با اقدامات و تصمیماتی 
که گرفتید بانی تحریم هستید. حال با اتفاقاتی که درخصوص 
روی کارآمدن این دولت، مجلس، شورا و حتی انتخابات نظام 
مهندسی و نظام پزشکی صورت گرفته مشخص شده که برخی 
بجز بخشی از اصولگرایان بقیه جریانات و افراد مهم مثل آقای 
لاریجانی را بر نمی تابند و با حذف اینها این دولت و مجلس روی 
کارآمدند. اگر از یک منظر نگاه کنیم آن شعارهای مطرح شده را 
باورپذیر نمی دانیم و فکر می کنیم که بعد از ۵ ماه باید در کشور 
تغییر عمده ای اتفاق بیفتد. آیا مساله نقدینگی، بانک ها و مناسبات 
اقتصادی با دنیا و فروش نفت و تحریم ها حل شده است؟ اتفاقی 
که قرار شود در جامعه تاثیر موثری بگذارد و مردم ببینند هنوز 
رخ نداده است. جامعه باید ببیند که قیمت دلار، تورم و مسکن 
کاهشی شده یا رونق اقتصادی در بخش  های تولیدی شکل گرفته 
یا مساله آسیب های اجتماعی و حاشیه نشینی سامان یافته. امروز 
اقتصاد کشور به شدت سیاسی شده و چندین گره خورده است. 
حتی در دوران قبل از خروج ترامپ و حل قضایا و بهبودی شرایط 
هم به جهت عدم تصویب FATF نتوانستیم بهره لازم را از توافق 
برجام ببریم. در نتیجه مسائل اقتصادی کشور به خشکسالی، 
تحریم کرونا، آسیب های اجتماعی و... پیچیده شده و بالاخره 
دولت تلاش هایی می کند مثل اینکه در پیمان شانگهای عضویت 
دائم یافته است یا اینکه وزیر نفت اعلام کرده یک میلیون و 
دویست هزار بشکه نفت صادر می کنیم. اینها خوب است ولی 
باید بدانیم که این فروش با آن فروشی که به طور رسمی به همه 
کشورها به قیمت های روز می توانند بفروشند تفاوت دارد. البته ما 
منتظر معجزه دولت محترم نیستیم و فکر می کنیم که قضایا باید 

حل شود برجام احیا شود و مساله FATF نیز به سر انجام برسد. 
 برخی معتقدند كه ارتباط با چين و روسيه می تواند 
دستاوردهای بسياری برای كشور داشته باشد و بر اقتصاد 
كشور و وضع اقتصادی مردم نيز تاثير گذار باشد؛ تحليل 

شما چگونه است؟
ارتباط با این دو کشور می تواند مفید فایده باشد اما در 
چارچوبی که بتوانیم از ارتباط با این کشورها اقتصاد کشور را 
سامان ببخشیم. البته آنهایی که کارشناس امور روسیه هستند 
می دانند که چطور از روسیه کالا وارد می کنیم و به خصوص 
نهاده های کشاورزی را با چه قیمت و سازو کار عجیبی وارد 
می کنیم. از طرفی نباید فراموش کنیم که همین چینی ها 4 سال 
است که 6۳۰ واگن مترو را به ما نداده اند در حالی که قراردادش 
بسته شده و همه کارها انجام شده اما چینی ها هیچ اقدامی نکردند 
و معلوم نیست که چه زمانی اقدامات لازم را صورت دهند. به نظر 
می  آید به این سادگی نباید انتظار داشت اما باز هم دعا می کنیم که 
دولت بتواند گره ها را از زندگی مردمی که واقعا تحت فشار هستند 
باز کنند. شاهدیم که نارضایتی ها، اعتراضات و اجتماعات به 
وضع فعلی همچنان ادامه دارد و اگر تا دیروز صرفا این اعتراضات 
از جانب معلمان بود اما اخیرا به کارکنان قوه قضائیه، ارشاد، 
پرستاران، بازنشستگان و... نیز رسیده است. وقتی گفته می شود 
امروز ۳۰میلیون نفر از جامعه زیر خط فقر قرار دارد یعنی همه 
کارمندان، معلمان و حتی بسیاری از نیروها در سایر دستگاه ها. لذا 
امیدواریم که تدبیر و تصمیمات جدی گرفته شود و پیشنهادمان 
نیز این است که در قضایای مهم به اجماع ملی برسیم تا تصمیمات 

مورد رضایت و همدلی همگان باشد. 
 بحث انتصاب ها در دولت بارها مطرح شده و بسياری 
نسبت به آن اظهار نظر كرده اند و حتی يکی از محورهايی 
كه گفته می شود وزير كار بر پايه آن احتمالا استيضاح 
شود همين انتصاب ها است اين مساله و تاثيرات آن در 

جامعه را چگونه می بينيد؟
اکنون افکار عمومی در بحث انتصاب ها موضع دارد و احساس 
می شود که با گذشت 4۳ سال از انقلاب نمی تواند این انتصاب ها را 
با معیارهایی که در دنیا وجود دارد مثل تخصص، دانش، خلاقیت 
و شایستگی تطبیق بدهد. لذا یا باید انتصاب ها بر پایه همین 
ویژگی ها باشد یا افراد و چهره های باسابقه، با تجربه و صاحب 
صلاحیت را بیاورند. اما اکنون نمی توان گفت که این انتصاب ها 
از کدام یک از این ویژگی هاست. اول انقلاب نیز بحث تعهد و 
تخصص مطرح بود. در آن زمان می گفتیم تعهد به امام، انقلاب و 
اسلام اما امروز این تعهد به چه کسی و چگونه است؟ آنچه امروز 
باعث بروز حساسیت در جامعه شده این است که گفته می شود، 

این انتصاب ها بر مبنای ملاک های علمی و تخصصی نیست.

»آرمان ملی« از ديدار رئيس بانک مركزی با مراجع تقليد گزارش می كند:

انتقادهای صريح اقتصادی مراجع قم

 آيت ا... جوادی آملی:  اگر ملت بخواهد 
بايستد بايد جيبش پر باشد

 آيت ا... نوری همدانی: زمانی با 30 هزار 
تومان می شد خانه خريد، الان يک كيلو ميوه هم 

نمی دهند!


